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گـــــــپ

نگـــــره
 پاسخ عباس عبدی به علم الهدی: 

 از خودتان مایه بگذارید

.. علم الهدی، عضو مجلس  .  آیت ا
خبرگان رهبری و امام جمعه مشهد 
گفته بود: »رضا پهلوی، موجود ناپاک 
جریان ارتجاع می گوید مساله سلطنت 
برگردد و تکرار شود، اخیرأ در یکی از 
اظهاراتش گفته مردم رفراندوم کنند 
که آیا حکومت را با دین می خواهند 
یا بی دین؛ یک عنصر انحرافی شاغل 
در فتنه ۸۸ و زاویه دار با رهبری، 
عباس عبدی نیز اظهار می کند امروز 
در مردم رفراندوم کنیم که آیا مردم 
حکومت لیبرال دموکراسی می خواهند 
یا حکومت دینی که در رأسش ولایت 
فقیه باشد، این هم منطق یک فرصت 
طلب.« وی دربخش دیگری با تأکید 
بر اینکه اگر مردم جریان فرصت طلب 
و فتنه فرصت طلبی را تشخیص ندادند، 
یک بی سوادی است که مردم را بدبخت 
می کند و اگر این فتنه با جریان ارتجاع 
هماهنگ شد، دیگر جامعه نجات ندارد؛ 
اظهار کرد: مردم این را نمی دانند و فقط 
می گویند زندگی مان به نحوی بگذرد، 
هرچه می خواهد بشود، این جهالت و 
بی سوادی، دو بلایی که جامعه مبتلا 
می شود و برای اینکه این جهالت و 
بی سوادی از بین برود، قطب عالم امکان 
باید همه وجودش را سرمایه گذاری کند. 
علم الهدی یادآور شد: برادران و خواهران، 
عزاداری امام حسین علیه السلام برای 
بیدار شدن امروز ماست، برای اینکه 
امروز وضع خودمان را بفهمیم، یزید و 
معاویه و عبیدا... بن زید در جهنم غرق 
در عذاب الهی هستند، جامعه انقلابی 
این دو خطر را دارند، خطر ارتجاع و خطر 
فرصت طلبی، اگر جامعه نسبت به این دو 
خطر جهالت پیدا کردند، جامعه سقوط 
می کند. نماینده، ولی فقیه در خراسان 
رضوی افزود: این جهالت با سرنوشت 
مردم چه کرد و با سرنوشت مردم در این 

زمان چه می کند؟ 
  عبدی پاسخ داد

عباس عبدی روزنامه نگار اصلاح طلب 
در واکنش به اظهارات امام جمعه مشهد 
در کانال تلگرامی خود نوشت: آقای 
علم الهدی امام جمعه محترم مشهد 
دیروز در حرم رضوی و به مناسبت اربعین 
سخنرانی فرمودند و جمله ای را در میان 
سخنان خود در تعریض به اینجانب اظهار 
داشتند که موجب تعجب شد. آنجا که 
گفتند: »یک عنصر انحرافی شاغل در 
فتنه ۸۸ و زاویه دار با رهبری، عباس 
عبدی نیز اظهار می کند امروز در مردم 
رفراندوم کنیم که آیا مردم حکومت 
لیبرال دموکراسی می خواهند یا حکومت 
دینی که در رأسش ولایت فقیه باشد، 
این هم منطق یک فرصت طلب.« جهت 
اطلاع ایشان عرض می کنم خوشبختانه 
یا متأسفانه تعداد فعالان اجتماعی با نام 
عبدی زیاد شده است و هیچ نسبتی هم با 
بنده ندارند شاید منشی های شما کارتابل 
دیگران را به شرف عرض رسانده اند. 
گزاره های حضرتعالی درباره اینجانب 
غلط است. درباره اتفاقات ۸۸ فارغ از 
ماهیت آن، نظرات بنده روشن است 
و در این مورد از مسئولان دفتر خود 
بخواهید که آنها را در کانال تلگرامی بنده 
یافته و در اختیار قرار دهند. جهت اطلاع 
هم بد نیست بدانید که رویکرد تحلیلی 
بنده چنان بود که حتی دست اندرکاران 
امنیتی هم ترجیح دادند مزاحم بنده 
نشوند. در مورد رفراندوم هم کلا مخالف 
هستم به دو دلیل. اول اینکه نظر مردم 
آن اندازه ناروشن نیست که نیازی به 
رفراندوم داشته باشد. دوم اینکه اگر 
ساختاری بخواهد تن به رفراندوم دهد 
حتما و پیشاپیش سعی می کند نظرات 
موافق مردم را جلب و بیشتر کند که 
در این صورت دیگر نیازی به رفراندوم 
نخواهد بود پس منطقی است که بجای 
تاکید بر رفراندوم، با هدف بهبود شرایط 
برای بلاموضوع کردن رفراندوم گام 
برداشت. درباره عنصر انحرافی بودن 
بنده، چون معلوم نکرده اید منحرف از چی 
هستم لذا قادر به تایید و رد آن نیستم. 
ولی بر حسب قرینه می توان حدس زد 
که اگر خود را صراط مستقیم بدانید و 
انحراف دیگران را از آن اندازه می گیرید، 
در این صورت باید گفت که بنده بیش از 
آنکه از صراط شما منحرف باشم زاویه 
۱۸۰ درجه دارم و این فراتر از انحراف 
است. درباره زاویه با مقام رهبری هم باید 
عرض کرد که نه ایشان زاویه داشتن را 
محکوم کرده و نه اینکه از سوی برخی 
افرادی که خود را بدون زاویه با رهبری 
می دانند خیری به این جایگاه می رسد. 
پس بهتر است در این باره ورود نکنید و 

فقط از خودتان مایه بگذارید. 

آرمان ملی – یاسمین طالقانی:  بی تردید 
درگذشت مهسا امینی از پررنگ ترین موضوعاتی 
است که در جامعه مطرح است. بدون تردید 
اصولگرایان خود را در تذکر به دختران کم حجاب 
محق تر از اصلاح طلبان و گروه های دیگر می دانند 
و سعی دارند اصلاح طلبان و اعتدالیون را حامی 
بدحجابی نشان دهند به ویژه در دولت روحانی 
هجمه ها زیاد بود.  اکنون موضع حسن روحانی 
درباره حجاب در دو مقطع قابل ارزیابی است، 
سال های نخست انقلاب و سال های ثبات و 

آرامش کشور.
  روحــــانی مدافع یا مخالف حجاب 

اجباری؟
این روزها درباره نقش شخصیت های کشور در 
موضوع حجاب اظهارات زیادی منتشر می شود. 
یکی از آنها نقش حسن روحانی در اجباری شدن 
حجاب است. روحانی در خاطراتش آورده است: 
»به یاد دارم روزی آقای بنی صدر به سازمان 
رادیو- تلویزیون در جام جم رفته بود و در آنجا 
زنان بی حجاب دور وی جمع شده و پرسیده 
بودند که دلیل لزوم حجاب زنان چیست. بنی صدر 
در پاسخ بحثی کرد و در ضمن گفت: زن ها باید 
روسری سر کنند، زیرا از موی سر زنان اشعه ای 
متصاعد می شود که باعث می شود چنین و چنان 
شود! این سخنان، موجب تعجب همه شده بود. 
گروهک ها و مجاهدین خلق هم اطلاعیه می دادند 
که حجاب نباید اجباری باشد. در دولت موقت 
هم بحث بود که آیا حجاب باید اجباری شود 
یا نه. خلاصه همان طور که اشاره کردم، آقای 
طالقانی در سخنرانی خود گفت: ما نمی توانیم 
زنان اهل کتاب را مجبور به پذیرفتن حجاب 
کنیم، ولی مسلمانان را می توانیم تشویق کنیم 
که حجاب داشته باشند. با وجود این، در ستاد 
ارتش با دوستان تصمیم گرفتیم حجاب را الزامی 
کنیم، که آغازی برای وزارتخانه ها و ادارات دولتی 
باشد.« او افزوده : » طرح اجباری شدن حجاب در 

ادارات مربوط به ارتش، به عهده من گذاشته شد و 
بدین جهت در گام اول، همه زنان کارمند مستقر 
در ستاد مشترک ارتش را که نزدیک به سی نفر 
بودند، جمع کردم و پس از گفت وگو با آنان قرار 
گذاشتیم از فردای آن روز با روسری در محل کار 
خود حاضر شوند. زنان کارمند که همگی به جز 
دو یا سه نفر بی حجاب بودند، شروع کردند به 
غرزدن و شلوغ کردن، ولی من محکم ایستادم 
و گفتم: از فردا صبح دژبان مقابل درب ورودی 
موظف است از ورود خانم های بی حجاب به 
محوطه ستاد مشترک ارتش جلوگیری کند.« اما 
آنچه روحانی در آن مقطع بیان کرد، با توجه به 
اقدامات دشمنان بود. حسن روحانی در سال 94 
با اشاره به اینکه خوشبختانه در نظام اسلامی ما 
شرع و قانون بر یکدیگر منطبق هستند، ادامه داد: 
پلیس موظف به اجرای اسلام نیست بلکه وظیفه 
پلیس اجرای قانون است و اگر غیر از این باشد، در 
مخمصه فکری قرار گرفته و مردم را نیز گرفتار 
خواهیم ساخت. دکتر روحانی افزود: پلیس جایی 
می تواند وارد شود که اولا مصوبه قانونی وجود 
داشته باشد، ثانیا قانون روشن و شفاف ابلاغ شده 

باشد. رئیس جمهور وقت با اشاره به تفاوت میان 
اقتدار و زور گفت: نیروی انتظامی اولین جمعی 
در نظام است که با مردم سر و کار دارد و مظهر 
اقتدار مسلحانه است. اقتدار یعنی قدرت مشروع 
و مقبول، و هر جایی که نیروی انتظامی اعمال 
قدرت می کند و این اعمال قدرت دارای مشروعیت 
و مقبولیت است، به زبان و دل مورد تحسین مردم 
واقع می شود. روحانی با تأکید بر ضرورت آموزش 
لازم برای برخورد با مردم توام با دقت و حسن 
خلق، گفت: همه مسئولان و کارگزاران نظام باید 
یادشان باشد و برای خود تکرار کنند که صاحب 
این کشور مردم هستند و همه باید نوکر مردم 
باشیم، زیرا هیچ سمتی بالاتر از نوکری ملت از 
زن و مرد و کوچک و بزرگ نیست. رئیس شورای 
عالی امنیت ملی وقت ادامه داد: افتخار پلیس این 
است که خادم مردم در امنیت است، فضا را امن 
نگه می دارد تا مردم راحت تر زندگی کنند و بسیار 
مهم است که با مردم چگونه برخورد کنیم. حتی 
در برخورد با مجرم باید حواسمان باشد که برخورد 
با جرم اولویت دارد.  وی خاطرنشان کرد: معیار 
پلیس باید قانون باشد، اگر کسی قانون را شکست، 

شما معترض خواهید شد. اما در برخورد با مردم 
اخلاق حسنه، روی خوش، تواضع و ادب جزو 
وظایف همه ماست، مخصوصاً نسبت به جوانان و 
بانوان، این وظیفه سنگین تر است. روحانی با اشاره 
به دستور حضرت علی)ع( به یکی از فرماندهان 
خود در خصوص نوع برخورد با زنان گفت: زنان با 
مردان متفاوت هستند و نوجوانان و جوانان هنوز 
تجربه کامل زندگی را کسب نکرده اند و برخورد با 
آنها باید متفاوت باشد، اگر چه قانون برای همه 

مساوی است. 
  هجمه به روحانی با رمز حجاب

در این سال ها تلاش شد تا روحانی و دولت او  
را متهم به بی توجهی به موضوع حجاب کنند به 
عنوان نمونه حسن نوروزی، نماینده رباط کریم 
و بهارستان و نایب رئیس کمیسیون قضائی و 
حقوقی مجلس که از حامیان گشت های ارشاد 
است و معتقد است تعداد آن باید بیشتر هم شود. 
او مدعی بود: » دولت تدبیر و امید، نسبت به این 
موضوع، بی تفاوت بود و این بی تفاوتی، گسترش 
این جریان را به وجود آورد. دولت آقای روحانی 
این موضوعات را قبول نداشت و دنبال نکرد. حتی 
آنها مقابله می کردند تا این گشت ها نباشند و 
امروز حضور پلیس امنیت اخلاقی و گسترده شدن 
آن، یک ضرورت است و خواسته مردمی است.« 
برخی اوقات هم این دلواپسان نگرانی هایشان را 
به نام حجاب و به کام سیاست عرضه می کردند. 
به عنوان نمونه شهریور 9۸ دلواپسان نوشتند: 
» مراسم ارائه دستاوردهای دولت در توسعه 
زیرساخت های روستایی با شیخ حسن روحانی 
به عنوان رئیس جمهور برگزار شد. در این همایش 
بیش از آنکه دل مردم را در هفته دولت شاد شود 
باعث ایجاد حواشی شد. پوشش غیر مناسب برخی 
بانوان در این همایش که غیرمتعارف و زننده 
بود نشان داد برخی ها در دولت به جای غنیمت 
شمردن زمان دو ساله پایانی کار دولت تدبیر و 

امید به دنبال ایجاد حواشی هستند.« 

گرچه دولت تلاش دارد روابط منطقه ای را 
گسترش داده و اقتصاد آسیب دیده از تحریم ها را با 
این روابط احیا کند اما نکته مهم آن است که احیای 
این روابط هم ارتباط مستقیم به رفع تحریم ها پیدا 
کرده است. سیدابراهیم رئیسی طی روزهای اخیر 
در سفری به سمرقند در اجلاس سران کشورهای 
عضو سازمان همکاری شانگهای حضور یافت. 
حاشیه این سفر اما دیدارهایی بین رئیسی و سران 

برخی کشورهای شرکت کننده صورت گرفت. 
  بن بست در روابط نفتی

نارندرا مودی، نخست وزیر هند و ابراهیم رئیسی، 

رئیس جمهور ایران در حاشیه اجلاس سران 
کشورهای عضو سازمان همکاری شانگهای در 
سمرقند، توافق هسته ای ایران ـ که رسماً به عنوان 
برنامه جامع اقدام مشترک )برجام( شناخته 
می شود را بررسی کردند. این در حالی است که از 
سرگیری مبادلات نفتی بین دهلی نو و تهران در 

بن بست باقی مانده است.
  ستون روابط دوجانبه ایران و هند

در بیانیه مطبوعاتی وزارت امور خارجه هند آمده 
است: »رئیس جمهور ایران، نخست وزیر را در جریان 
وضعیت مذاکرات برجام قرار داد... در این دیدار 

سران دو کشور در مورد بسیاری از موضوعات مهم 
در رابطه با روابط دوجانبه بحث و تبادل نظر کردند و 
تمایل خود را برای تقویت بیشتر روابط ابراز کردند.« 
در این بیانیه مطبوعاتی هیچ نکته ای در مورد خرید 
نفت خام یا حتی امنیت انرژی که سنگ بنای روابط 
دوجانبه هند و ایران بوده است، ذکر نشده است. با 
این حال، به گفته وینی کواترا، معاون وزیر امور 
خارجه هند، امنیت انرژی همچنان به عنوان ستون 

کلیدی در روابط دوجانبه باقی مانده است.
  چرا فقط روس ها؟

ایران بر این باور است که اگر هند می تواند 
تحریم های شدید غرب را که برای خرید نفت 
از روسیه تحمیل شده است نادیده بگیرد، پس 
می تواند همین کار را با نفت ایران انجام دهد. از 

سوی دیگر رهبران دو کشور هند و ایران به همراه 
شوکت میرضیایف، رئیس جمهور ازبکستان، در 
تلاش برای تبدیل بندر چابهار به قطب اصلی 
ارتباط بین هند، آسیای مرکزی و فراتر از آن، در 

مورد بندر چابهار ایران گفت وگو کردند. 
  برجام کلید احیای روابط منطقه ایران

گرچه حامیان دولت تلاش دارند با بزرگنمایی 
پیوستن ایران به شانگهای، فضا را برای کنار 
گذاشتن همیشگی برجام و مذاکرات فراهم سازند؛ 
اما رایزنی های صورت گرفته در حاشیه اجلاس 
شانگهای حکایت از آن دارد که گسترش روابط 
ایران با کشورهای منطقه و ازسرگیری دوباره برخی 
روابط محدودشده یا قطع شده، نزدیکی زیادی به 

رفع تحریم ها و تعیین تکلیف برجام دارد. 

 میرسلیم: منافقان به هر بهانه ای دست به آبروریزی می زنند

آذری جهرمی: عجب!

 کلید احیای روابط ایران با کشورهای منطقه

آرمان ملی: مصطفی میرسلیم، نماینده مجلس در واکنش  
به مرگ مهسا امینی در توییتی نوشت:  این خصلت بی آبرویی 
 منافقان است که سعی می کنند به هر بهانه ای با سوء استفاده از 
لجام گسیختگی  فضای مجازی، دست به آبروریزی از جمهوری 
اسلامی بزنند. میرسلیم همچنین در توییتی دیگر در واکنش به این 
ماجرا نوشت:   بانوان مبارز و  پاکدامن از ارکان پیروزی نظام مقدس 
ما بوده و هستند. کسانی که امروز می خواهند با ابزار ترویج فحشا و 
لاابالی گری باعث اختلاف افکنی و آبروریزی و تضعیف کشور شوند، 
بزودی مفتضح خواهند شد.  واژه منافقین که میرسلیم نوشت، 
اذهان را به سمت پسر او سوق داد. او گفته بود: مهدی را ظاهراً پس 
از دو سال مراقبت، در تیرماه ۱۳9۸ بازداشت و در بهمن ۱۳9۸ به 
اتهام اقدام علیه امنیت ملی به پنج سال حبس محکوم کردند که 
پس از درخواست تجدید نظر و قطعی شدن حکم، در بهمن ۱۳99 
به زندان اوین برده شد. وی افزود: هنگام دستگیری او، با اطلاعاتی 
که ماموران امنیتی به من دادند متوجه مسائلی که او را گرفتار کرده 
بود شدم و فکر می کنم که اگر زودتر متوجه این مسائل شده بودم، 
با تنبیه مختصری می توانستم او را از از این وضعیت نجات دهم. 
میرسلیم تاکید کرد: بنده برای جلوگیری از هرگونه شائبه و شبهه، 
در هیچ یک از مراحل بازداشت و بازجویی و محاکمه و تجدیدنظر 
دخالتی نکردم. این نماینده مجلس درخصوص اقدامات فرزندش در 

این پرونده گفت: منافقین با شناسایی و سوءاستفاده از نقطه ضعف 
مهدی او را شکار کرده و به دام انداخته و سعی کردند از او اطلاعاتی 
به دست بیاورند که البته چون او فاقد هرگونه اطلاعات طبقه بندی 
شده بوده، موفقیتی جز به دام انداختن او به دست نیاوردند. وی 
درخصوص نقطه ضعف فرزندش نیز خاطرنشان کرد: نقطه ضعف 
مهدی از بدو تولد با او بوده و این مساله هم جسمی است و هم روحی. 
من و مادرش هم بسیار تلاش کردیم تا این نقاط ضعف بر شخصیت 
او تأثیر نگذارد و او بتواند به تدریج که رشد می کند، بدون احساس 
ضعف و به صورت عادی به تحصیل و زندگی اجتماعی بپردازد و تا 
حدود زیادی هم موفق بودیم. این نماینده مجلس ادامه داد: مهدی 
در دوران بازجویی متوجه شد که فریب خورده و به دام افتاده و کاملا 
نادم و افسرده شد به گونه ای که دائم پس از بازجویی و به ویژه در 
زندان احساس غربت می کرد و شب و روز را با اشک و ناله می  گذراند 
و هم بندی هایش او را وادار کرده بودند از قرص های آرامبخش 
استفاده کند و همین موجب شد ضعف جسمانی اش تشدید شود و 
حتی تعادلش را از دست بدهد. همچنین برخی از همبندی های او 
هنگام مرخصی به من گفتند که دیگران، مهدی را وادار به بیگاری 
کرده و از او اخاذی می کنند و بدتر از همه به مناسبت شرکت در 
رأی گیری و انتخابات ریاست جمهوری به او اهانت می کردند. اینها 
نمونه هایی بود از آنچه در زندان رخ می داد و وقتی یقین به صحت 

گزارش ها پیدا کردم و برایم محرز شد که از طرف هم بندی هایش 
ظلمی رخ داده، در نامه ای از رئیس قوه قضائیه سؤال کردم که آیا 
منظور از ٥ سال حبس، زندان توأم با تحقیر و توهین و اخاذی است؟ 

ایشان هم بزرگواری کردند و جواب دادند. 
  واکنش آذری جهرمی

واکنش آذری جهرمی وزیر ارتباطات روحانی به توییت 
دیروزمیرسلیم جالب بود. او تنها نوشت: »عجب« به نظر می رسد 

این یک کنایه ای به وضعیت پسر میرسلیم بود. 
  مرد همیشه مخالف فضای مجازی 

میرسلیم همواره مخالف فضای مجازی بود . او در شهریور ۱4۰۰ 
از صیانت حمایت کرد و گفت: »باید فضای مجازی در جهت حفظ 
حقوق مردم و جلوگیری از ادامۀ ناهنجاری هایــی کــه به لحاظ 
اقتصادی و اجتماعی و فرهنگـی و سیاسی در آن رواج یافته، مهار 
شود و دولت مصمم است این نظـم را اعمال کند و این برنامه ای است 
که وزیر محترم نسبت به آن متعهد شده است. با این طرح، نه جلوی 
کسب و کارهای فضای مجازی گرفته خواهد شد و نه دسترسی به 
شبکۀ جهانی اطلاع رسانی )اینترنت( محدود خواهد گشت بلکه از 
تعدی کسانی که سوداگــران تباهـــی اند ممانعت به عمل خواهد 
آمد و کــدام عقــل سلیـــم است که با این اقدام مصلحانه مخالف 
باشد؟« ۱۰ تیر سال گذشته هم مصطفی میرسلیم در توییتی با 
هشتگ فضای مجازی و رونق نوشت:  با طرح صیانت از حقوق 
کاربران در فضای مجازی بسیاری از کسب از کارهای پلید کساد 
می شوند و جلوی جریان های مالی کثیف و مشکوک گرفته می شود 
و برعکس کسب و کارهای قانونی و مجاز نه تنها متوقف نمی شوند 
که با انواع نوآوری که امکان تبلور آن در فضای مجازی وجود دارد، 

به شدت رونق می گیرند. 

 حسن هانی زاده درگفت وگو با »آرمان ملی«: 
سفر رئیسی به نیویورک، سیاست تهاجمی 

واشنگتن را تعدیل خواهد کرد
آرمان ملی: ابراهیم رئیسی، رئیس جمهوری اسلامی 
ایران، عازم نیویورک می شود. این اولین سفر وی به 
ایالات متحده آمریکاست. ابراهیم رئیسی درحالی به 
منظور شرکت در اجلاس سالانه مجمع عمومی سازمان 
ملل متحد به نیویورک سفر می کند که پرونده هسته ای 
تهران در پله آخر متوقف شده و امیدها برای احیای برجام 
با کاهش روبه رو شده است. هرچند طرفین درصدد 
هستند از فرصت های باقی مانده استفاده کنند تا برجام 
احیا  شود. اولین حضور ابراهیم رئیسی در سازمان ملل 
متحد می تواند با در نظر گرفتن دیپلماسی عمومی 
حاوی دستاوردهایی باشد. رئیس جمهور می تواند 
در سازمان ملل برحق ایران در عرصه های مختلف 
تاکید کند و با سخنرانی در مجمع عمومی سازمان ملل 
متحد، صحنه سیاسی را به نفع تهران تغییر دهد. البته 
باید دید برنامه ابراهیم رئیسی از این سفر چیست و آیا 
استراتژی خاصی از سوی تیم کنونی وزارت خارجه در 
این زمینه طراحی شده است یا خیر؟ »آرمان ملی« به 
بهانه سفر ریاست جمهوری به نیویورک با حسن هانی 
زاده، کارشناس روابط بین الملل به گفت وگو پرداخته 
است. هانی زاده اعتقاد دارد:»سفر رئیس جمهوری در کنار 
دستاوردهای دولت وی در دوستی با کشورهای همسایه و 
عضویت ایران در سازمان شانگهای می تواند نگاه مثبتی به 

دولت رئیسی در داخل و خارج ایجاد کند.«
  دولت سیزدهم از بدو تشکیل با نگاهی متفاوت 
از دولت گذشته به عرصه سیاست خارجه ورود 
کرد. رئیسی ضمن تاکید بر احیای برجام بر نگاه 
به شرق تاکید دارد. دولت سیزدهم تا چه میزان 
توانسته است در بهبود رابطه با کشورهای جهان 

موفق عمل کند؟
ابراهیم رئیسی در طول یک سال گذشته نگاه متفاوتی 
را بر سیاست خارجی ایران حاکم کرد اما در منظر رسانه ها 
دو دیدگاه متفاوت نسبت به دولت سیزدهم در ارتباط با 
سیاست بین الملل شکل گرفته است. یک دیدگاه انتقادی 
معتقد است دولت سیزدهم در رابطه با مسائل بین الملل، 
برجام و ارتباط با کشورهای اروپایی سیاست مناسب و 
شفافی نداشته و نتوانسته ارتباط مناسبی مبتنی بر منافع 
کلان ملی با سایر کشورها برقرار کند. دیدگاه دیگر کاملا 
مبتنی بر جنبه های اسلامی و ملی است و اعلام می دارد، 
دولت سیزدهم در حوزه منطقه ای بسیار موفق عمل کرده 
است. سفرهای متعددی که روسای کشورهای مختلف 
منطقه از جمله ترکیه و روسیه و... به تهران داشته اند، 
نشان می دهد سیاست های منطقه ای دولت سیزدهم 
کاملا موفق بوده و بازخورد چنین سیاستی عضویت 
رسمی ایران در سازمان شانگهای است که اتفاق بسیار 
مهمی در حوزه روابط بین ایران و کشورهای شرقی 
تلقی     می شود. پیوستن رسمی ایران به این سازمان مهم 
بین المللی می تواند فرصت مناسبی ایجاد کند تا تحریم ها 
و اثر تحریم ها علیه ایران کمتر  شود. همچنین در رابطه با 
مسائل منطقه ای نوعی همگرایی با ایران و برخی کشورهای 
حوزه خلیج فارس وجود داشته است. ازجمله اینکه سفرای 
امارات متحده عربی و کویت به تهران بازگشته اند که 
این مورد خروجی بسیار قابل قبول و مثبت در سیاست 
منطقه ای دولت سیزدهم تلقی می شود. از این منظر روابط 

دولت سیزدهم با منطقه بسیار مفید بوده است. 
  با وجود این دستاوردهای مثبت اما عملا تیم 
فعلی مذاکره کننده نتوانسته دستاوردی داشته 
باشد. اقدامات دولت را در زمینه احیای برجام تا 

چه میزان مثبت ارزیابی می کنید؟
دولت از ابتدا در زمینه احیای برجام تلاش هایی انجام 
داده. این امکان وجود دارد که در آینده دولت سیزدهم 
بتواند نسبت به کاهش تنش های موجود بین ایران و 
اتحادیه اروپا گام هایی را بردارد. سفر رئیس جمهور به 
نیویورک نقطه آغازین این مسیر است و    می تواند این 
فرصت را فراهم کند تا رئیس جمهور در دیدار با برخی 
سران اروپایی دیدگاه ایران را در مورد ارتباط با اتحادیه 

اروپا منتقل کند. 
  سفر رئیس جمهوری به نیویورک را چگونه 

ارزیابی می کنید؟
 سفر ریاست محترم جمهوری به منظور شرکت در 
اجلاس مجمع عمومی سازمان ملل متحد فرصت مناسبی 
است تا رئیس جمهور اسلامی ایران دیدگاه کشورمان 
را در خصوص مسائل مختلف جهان، خصوصا مسائل 
منطقه بازگو کند. رئیس جمهوری در این سفر نسبت به 
سیاست های خصمانه ایالات متحده آمریکا در برابر ایران 
موضع گیری خواهند کرد. همچنین نوع دخالت آمریکا در 
مسائل منطقه نیز دیگر موردی است که رئیس جمهور در 
مورد آن در سازمان ملل سخن خواهد گفت.  به طور یقین 
ابراهیم رئیسی دیدگاهی انتقادی نسبت به تحریم ها و 
رفتارهای آمریکا علیه ایران و محور مقاومت دارد که در 

این سفر مطرح خواهند کرد. 
  سفر رئیس جمهور به نیویورک در حالی که 
امیدها به احیای برجام کاهش یافته است، چگونه 

می تواند بر قفل ایجاد شده در برجام کلید شود؟ 
 هم اکنون همه نگاه ها به این موضوع دوخته شده که 
رئیس جمهوری اسلامی ایران با رئیس جمهور آمریکا 
دیداری خواهد داشت یا خیر! از این منظر طبیعی 
است که این دیدار صورت نخواهد گرفت اما به هرحال 
ملل  سازمان  تریبون  از  استفاده  با  رئیس جمهور 
سیاست های جمهوری اسلامی ایران را در ارتباط با برجام 
تبیین خواهد کرد و این مورد می تواند افکار عمومی را به 
نفع ایران جلب کند.  هنوز فرصت برای رسیدن به توافقی 
جامع در چارچوب برجام بین ایران و اتحادیه اروپا و آمریکا 
فراهم است و همچنان دروازه های ایران برای از سرگیری 
مذاکرات برجامی باز است. از این رو به نظر می رسد سفر 
آقای رئیس جمهور تنفس خوب و مثبتی در چارچوب 
برجام است. امید می رود در سایه این سفر اروپایی ها و 
آمریکایی ها نوعی بازنگری در سیاست های تهاجمی 

آمریکا در برابر ایران ایجاد کنند. 

 روحانی: پلیس ملزم به اجرای اسلام نیست. وظیفه پلیس اجرای قانون است

سکوت مدافعان دیروز حجاب! 

 
  غربی ها 

 جوسازی 
می کنند 

    
 هشدار 

 یک فعال اصولگرا 
به رئیسی

 اصولگرایانی هستند که از مرگ مهسا امینی ناراحتند. سعید 
زیباکلام نوشت: ماجرای مرگ مهسا امینی به اینجا کشیده شده 
که رئیس جمهور، جناب آقای رئیسی، شخصا و بلاواسطه وارد 
شده به معاون امنیتی وزارت کشور دستور ویژۀ بررسی داده اند 
در این صورت، آیا وزارت کشور و نیز دادستانی صلاح نمی دانند 
با توجه به فضای ملتهب جاری و جو کم اعتمادی به برخی از 
نهادها، کارگروه مدنظر را با افزودن تنی چند از استادان دانشگاه، 
حقوقدانان و فعالان سیاسی معتمد و خوشنام تشکیل دهند تا 
گزارش نهایی ماجرا اقناع کنندگی و اعتبار لازم را حاصل کند؟ 

عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس، در 
واکنش به برخی ادعاها مبنی بر آنکه ایران به دنبال به تعویق 
انداختن مذاکرات برجام است گفت: ایران نه قصد به تعویق انداختن 
مذاکرات را دارد نه قصد و نیت دیگری. . محمد اسماعیل کوثری 
افزود: حق ایران این است که نه تنها برجام باید عملی شود بلکه باید 
همه تحریم ها برداشته شوند و بعد از برداشتن تحریم ها باید تضمین 
بدهند. لذا موضوعی که درباره مذاکرات وجود دارد این است که 
غربی ها جوسازی می کنند به این ترتیب که یک بار موضوع سپاه را 
به میان می کشند یک بار دیگر مسائل دیگری را به میان می آورند. 

غلامرضا منتظر ،نایب رئیس کمیسیون فرهنگی مجلس 
در واکنش به ادعای روزنامه آمریکایی نیویورک تایمز درباره 
وضعیت سلامتی رهبر انقلاب با تاکید بر اینکه دشمن به دنبال 
کاشتن بذر یأس و ناامیدی در دل مردم است، اظهار کرد: زمانی  
که شایعه ای منتشر می شود باید اهل تعقل و اندیشه باشیم 
و ببینیم که این شایعه را چه کسی مطرح می کند؛ معمولا 
دشمنان ما خبری را مطرح نمی کنند که به عزت و سربلندی ما 
مرتبط باشد بلکه همیشه در تلاشند تا خبری منتشر کنند که 

موجب ناامیدی شود. 
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